
فرهاد ابراهیم خانی متولد فروردین ۱3۶۰ موسیقی را با 
ساز نی از سال ۱3۷4 نزد یاسین اژدری، از شاگردان استاد 
محمدعلی کیانی نژاد، آغاز کرد و در ادامه در سال ۱3۷۸ وارد 
دانشکده موسیقی دانشگاه هنر و رشته نوازندگی موسیقی 
ایرانی در مقطع لیسانس شــد. او فراگیری نی را نزد استاد 
عبدالنقی افشارنیا ادامه داد و هم زمان با دانشگاه، از سال 
۱3۸۰ تا سال ۱3۸4 نزد استاد محمدعلی کیانی نژاد به تکمیل 
تکنیک های اجرایی نی و ردیف نوازی این ســاز پرداخت. 
ابراهیم خانی در سال ۱3۹2 وارد دانشکده هنرهای زیبای 
دانشگاه تهران در مقطع فوق لیسانس نوازندگی موسیقی 
ایرانی شد و نزد ســیامک جهانگیری به تکمیل دوره های 
آموزشی نی پرداخت. این هنرمند در این سال ها کنسرت های 
متعدد داخلی و خارجی ای را اجرا کرده  است که از میان آن ها 
می توان اجرای موسیقی در جشنواره Expo سال 2۰۱۰ در 
شهر شانگهای کشور چین را نام برد. او در آلبوم های گوناگون 
موسیقی ازجمله آلبوم های کاروان، آوای تو، طلیعه دشتی، 
فریاد بی حاصل و… به عنوان نوازنده نی همکاری داشته  و 
آلبوم های کاروان، آوای تو و حادثه عشق را آهنگ سازی، 
تنظیم و منتشر کرده است. فرهاد ابراهیم خانی در این سال ها 
در دانشگاه هنر تهران، دانشگاه علمی کاربردی فرهنگ و 
هنر واحد 4۶ تهران، هنرستان موسیقی و آموزشگاه های 
موسیقی تهران و کرج مشغول به آموزش ساز تخصصی نی 
و دروس سلفژ و تئوری موسیقی است. در ادامه، گفت وگو با 

این هنرمند را می خوانید.

 نی برخلاف ســازهای دیگر، کوک یا ابزاری برای تغییر 
محدوده صدا ندارد. برای حل این مسئله و استفاده از نی در 

ارکستر چه باید کرد؟
نی، سازی بادی محسوب می شود. در سازهای بادی با تغییر اندازه 
یعنی طول ساز، کوک را تغییر می دهیم، البته تمام سازهای بادی 
چنین اند و فقط نی این طور نیست. برای نمونه ما اندازه های گوناگونی 

از ساز کلارینت یا ساکســوفون داریم که هرکدام در کوک خاصی 
هستند؛ ساز نی نیز به عنوان یک ساز بادی به همین صورت است. ما 
طول های مختلفی از ساز نی داریم که می توانیم کوک های گوناگون 
را اجرا کنیم. هرچقدر طول ساز نی بیشتر باشد میدان صوتی اش بمَ تر 
می شود و برعکس هرچه کوتاه تر می شود، کوک ساز زیرتر می شود 

یا بالاتر می رود.
نکته ای که وجود دارد این اســت که یک نی نــواز حرفه ای در 
پروژه های ضبط اســتودیویی یــا در ارکســترهای گوناگون، باید 
کوک های مختلف نی را داشته باشــد. به طور معمول تعداد 13 نی 
وجود دارد که یک نی نواز می تواند تمام کوک های گوناگون اجرایی را 
با سازش اجرا کند. دلیل این هم که برای هماهنگی با ارکستر ما کوک 
ساز خود را تغییر می دهیم یا آن را تعویض می کنیم این است که در 
پروژه های ضبط یا در اجرای ارکستر با انگشت گذاری های راحت تر و 

با صدادهی زیباتر، بتوانیم هنرمان را عرضه کنیم. 
آب و هوا روی صدای ساز نی تاثیر می گذارد؟

باید توجه کنیم که آب وهوا روی صدای نــی تاثیر نمی گذارد و 
این طور نیســت که مثلا ما اگر در محیطی باشــیم که رطوبت هوا 
زیاد باشد، مثل سازهای پوستی، پوست ساز افُت کند یا به اصطلاح 
پوست ساز بیفتد و باعث شود که صدای ساز تغییر یابد. سازهای بادی 
این طور نیستند. آب وهوا طور دیگری بر ساز بادی تاثیر می گذارد: به 
این صورت که در سازی همچون نی وقتی نوازنده شروع به نوازندگی 
می کند به مرور که مدتی از نوازندگی اش می گذرد، گرم شدن ساز و 
بالارفتن دمای خودِ ساز، کمی کوک ساز را بالاتر می برد؛ البته خیلی 
کم. این از آن مواردی است که یک نی نواز باید بتواند کنترلش کند و 
با گوش خودش اگر بفهمد که اختلافی با ارکستر پیدا شد، در صدد 

اصلاحش برآید.
باید این را هم بیفزایم که نوازندگان ســازهای بادی به طور کلی 
پیش از این که در استودیو شــروع به ضبط یا در ارکستر شروع به 
نوازندگی کنند، چند دقیقه ای ســاز می زنند و اصطلاحا سازشان 
را گرم می کنند تا به کوک موردنظر برســند و تغییرات کوکی شان 

کم باشد. 

ذات هنر در زنده بودن و پویایی آن اســت؛ ارسطو نیز 
می گوید: »تغییر اجتناب ناپذیر است.« حال پرسش این است 
که اساسا تغییر در موسیقی به تعالی اش می انجامد یا موجب 

زوال آن می شود؟
من بر این باورم که پویایی و تغییر، دو موضوع متفاوت اند. مثالی 
می زنم: همچنان در بسیاری از کشورهای دنیا موسیقی کلاسیک 
غربی و برای نمونه ســوناتی از بتهوون اجرا می شود. این موسیقی 
همچنان به حیات خودش ادامه می دهد و با هربار اجرا انگار دوباره 
زنده و شنیده می شود. در این موسیقی تغییری ایجاد نشده، چون 
همه چیز همان اســت، حتی در پاره ای موارد ارکستری را به شکل 
ارکستر دوره باروک با همان سازهای دوره باروک تشکیل می دهند و 
هنرشان را اجرا می کنند؛ بنابراین تغییری در این نوع موسیقی ایجاد 
نشده، اما دوباره اجرا و بازنوازی می شود. موسیقی ما نیز همین طور 
است. موسیقی کلاسیک ایرانی هم اجرا می شود، مثلا وقتی ما یک 
چهارمضراب از درویش خان یا صبا را بدون تغییر اجرا می کنیم، این 
موسیقی همچنان شنونده و مخاطب خودش را دارد و زنده و سرحال 
است. اما تغییر مقوله ای دیگر است؛ تغییر به جنبه های دیگری اشاره 
می کند. من فکر می کنم در ذات خود موســیقی به عنوان یک هنر 
تغییر می تواند خیلی کم باشد، اما در شکل اجرا و نوع ارائه اش برای 
مخاطب می تواند تغییر ایجاد شود. بیایید سی چهل سال گذشته را 
نگاه کنیم. مثلا استاد شجریان در کنار یک ساز نی، سه تار و تنبک 
اجراهای گوناگونی را در تمام نقاط مختلف دنیا داشتند و مخاطبان 
زیادی را هم به خود اختصاص دادنــد، اما امروزه این نوع اجرا و این 
شکل ارائه شاید شنونده زیادی نداشته باشــد، یعنی در مقایسه با 
مخاطبان زیادی که در آن دوران داشت؛ بنابراین طبیعی است که 
شکل اجرا باید تغییر کند. من فکر می کنم که تغییر در این حد و اندازه 
می تواند خیلی کمک کننده باشد. حال وهوای انسان ها و شرایط کلی 
یک جامعه تغییر می کند، پس شکل یک اجرا و نوع ارائه یک هنر نیز 
باید عوض شود. باید برای ذائقه های مختلف، موسیقی تولید و ارائه 
شود. این موضوع باعث می شــود که ژانرهای موسیقی با همدیگر 

تداخل پیدا نکنند. 
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گفت وگو با فرهاد ابراهیم خانی:

باید برای ذائقه های مختلف موسیقی تولید شود


